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Egyre több és több eset van
Szinte nincs olyan iskola, amelyben ne lenne bántalmazás

S Z Á S Z C S .  E M E S E

A legutóbbi eset Temesváron 
történt, és büntetőeljárást 
eredményezett: egy 16 éves 

fi ú légfegyverrel lőtt rá 15 éves is-
kolatársára a nagyszünetben. No-
vember elején a marosvásárhelyi 
Bolyai Farkas Elméleti Líceum ke-
retében működő római katolikus 
iskola gólyabálja utáni bulin tör-
tént késelés, de szintén ebben a hó-
napban egy 14 éves diák késelt meg 
egy 13 éves fi út Galați megyében. A 
diák-diák bántalmazások mellett 
tanári erőszak is történik, vala-
mint az is előfordul, hogy a tanár 
lesz áldozat: nagy port kavart a tor-
jai diákverő tanár esete, aki több 
tanulót is bántalmazott, egyikük 
többnapos kórházi kezelésre szo-
rult, szeptemberben pedig Mező-
bándon egy 15 éves diák bokszerrel 
sebesítette meg az egyik tanárt.

Nem vagy egyedül!

Az országos sajtót is bejárt ese-
tek miatt is indított kampányt az 
iskolai erőszak visszaszorítása 
érdekében az oktatási miniszté-
rium. A Nem vagy egyedül! szlo-
gennel meghirdetett kampánynak 
már van egy népszerűsítő videója 
a minisztérium oldalán, de emel-
lett számos lépést tervez a szak-
tárca: biztonságosabbá szeretnék 
tenni a tanintézetek környezetét, 
megakadályoznák, hogy a diákok 
öngyújtót, bicskát, kést, sörétes 
fegyvert vagy gázspray-t tartsanak 
maguknál, ezért az iskolába ér-
kezéskor átkutatnák a tanulókat, 
emellett az iskolai tanácsadásra is 
hangsúlyosabban odafi gyelnének. 
A szaktárca közleménye szerint 
a „#Nemvagytokegyedül. Együtt 
megállítjuk az iskolai erőszakot” 
elnevezésű akcióval azt üzenik a 
verbális, fi zikai vagy pszichikai 
erőszakot elszenvedett diákoknak, 
hogy a minisztérium mellettük áll, 
és védelmezi jogaikat. „Az üzenetet 
el szeretnénk juttatni az erőszakos 
viselkedésű diákokhoz, akiknek 
azonnali tanácsadásra és megfe-
lelő felügyeletre van szükségük 
azért, hogy tanuljanak a hibáikból, 
és ne ismételjék meg azokat. Ez az 
üzenet a tanároknak, az iskolai 
tanácsadóknak és az igazgatók-
nak szól, akiknek az a feladatuk, 
hogy tájékoztassák a diákokat a 
jogaikról és kötelességeikről, a 
helytelen viselkedés következmé-

nyeiről, és teremtsenek biztonsá-
got az iskolákban, ahol az erőszak 
tűrhetetlen. Kérjük az iskolákat, a 
civil szervezeteket, a diák- és szülői 
szövetségeket, hogy vállalják fel és 
tegyék közzé ezt a mottót, támogas-
sák az iskolai erőszak elleni küz-
delmet” – olvasható a közlemény-
ben. A témában a minisztérium 

távértekezletet is tartott pénteken 
a tanfelügyelőségek képviselőivel. 
A megbeszélésen az iskolai erőszak 
megelőzését elősegítő jogszabályok 
javítása, a tanulók és a tanárok 
biztonságának növelésére irányuló 
országos cselekvési terv célkitűzé-
seinek végrehajtására vonatkozó 
javaslatok megvitatása, valamint a 
bevált gyakorlatok iskolai/megyei 
szintű népszerűsítésének lehetősé-
gei kerültek terítékre.

Megsokszorozódott 
az esetszám

Bár Hargita megyében az utóbbi 
hetekben nem volt sajtóvisszhan-

got is kapó, kirívó eset, Szabó Irén 
Ottilia, a Hargita Megyei Nevelési 
Tanácsadó és Erőforrás Központ ve-
zetője azt mondja, ők is azt tapasz-
talják, hogy az utóbbi egy-két év-
ben nagyon megsokszorozódtak az 
agresszív esetek az iskolákban. „A 
bullying minden formája jelen van, 
a rágalmazástól a kiközösítésig, a 

szóbeli erőszaktól a fi zikai bántal-
mazásig, a cyber bullying mind je-
len van. Azt kell mondanom, hogy 
szinte nincs olyan iskola, ahol ne 
történt volna valamiféle agresz-
szió, bántalmazás. Ami ugyanis 
kiderül, az tényleg csak a felszín, 
a sajtóhoz pedig a nagyon durva 
esetek érnek el. Együttműködünk 
a rendőrség iskolák biztonságáért 
felelős osztályával, ahonnan átirat-
ban küldik a súlyosabb eseteket, 
amelyeknél már nekik is be kel-
lett avatkozniuk. Szeptember óta 
már volt két ilyen, de tavaly is volt 
15–16 eset, amikor a rendőrségnek 
is közbe kellett avatkoznia” – ma-
gyarázza a Székelyhonnak Szabó 

Irén Ottilia. A nevelési központ 
igazgatója rámutat, létre is jött egy 
közös akcióterv, melynek mentén a 
tanácsadói hálózat együtt dolgozik 
a gyermekvédelemmel, a drogmeg-
előző központtal, a tanfelügyelő-
séggel és a rendőrséggel is. Nagyon 
sok akciót terveztek, amelyek azt a 
célt szolgálják, hogy az iskolákban 
megismerjék az agresszió külön-
böző formáit, felismerjék őket, és 
a megelőzésben segítsenek. „Ha 
már megtörténik az eset, akkor az 
iskolai tanácsadó kollégák nyilván 
szóba állnak az érintettekkel, szü-
lőkkel, pedagógusokkal, osztály-
főnökkel, tanítóval, vagyis elindul 
egy komplex tanácsadási folyamat, 

viszont nagyon sokat kell dolgozni 
a megelőzés területén is. Aminek 
én nagyon örvendek, hogy sok 
kollégám részt vett egy olyan kép-
zésen, amelyen resztoratív tech-
nikákat tanultak, és alkalmazzák 
is. A resztoratív szemlélet lényege, 
hogy a konfl iktust mint közösségi 
problémát kezeli, és a helyzet meg-
oldásába minden érintett személyt 
bevon, különös hangsúlyt helyezve 
a felelősségvállalásra és a jóvá-
tételre” – mutat rá az igazgatónő. 

Nagyon sok iskolai tanácsadó cso-
portokat is indított a tanintézmé-
nyekben a diákoknak, valamint az 
igénylő pedagógusoknak, osztály-
főnöki órákon tartanak foglalkozá-
sokat, de szülőkkel is találkoznak. 
„Nagyon intenzív munka folyik 
ezen a téren, és mégis azt tapasz-
taljuk, hogy egyre több és több eset 
van, tehát nem lehet eleget beszélni 
róla” – vélekedik Szabó Irén Ottilia.

Nincs elég iskolai tanácsadó

Ráadásul országos szinten problé-
ma, hogy kevés az iskolai tanács-
adó. Sorin Cîmpeanu volt oktatá-
si miniszter augusztusban arról 
beszélt, hogy olyan helyzetek is 
vannak, amikor egy iskolai tanács-
adóhoz 2400 diák tartozik, vagyis 
fi zikai lehetetlenség, hogy mindany-
nyiukkal érdemben foglalkozzon. A 
Hargita Megyei Nevelési Tanácsadó 
és Erőforrás Központnál hatvanné-
gyen dolgoznak. A törvény szerint 
egy tanácsadóhoz legtöbb 500 isko-
lásnak vagy 300 óvodásnak kellene 
tartoznia. Hogy ez megvalósuljon, 
szükség volna még legalább 34 ta-
nácsadóra – magyarázza a központ 
vezetője. Rámutat, az ideálisnál sok-
kal több gyerekkel kell foglalkozni-
uk a kollégáknak, legtöbben több 
intézményhez járnak, sőt olyan ta-
nácsadó is van, akinek mindennap 
más helységbe kell járnia, nem is 
csak más intézménybe. Ilyen körül-
mények között pedig jóval nehezebb 
érdemi munkát végezni.

A miértekről

Kérdésünkre a szakember elmond-
ta, a terjedő iskolai agresszió okai 
összetettek, de sok minden fakad a 
társadalmi helyzetből, abból, hogy 
folyamatos a frusztráció a szűkebb 
családi körben is. Azt tapasztalják, 
hogy azok a helyzetek, amelyekben 
tényleg nagyon súlyos bántalma-
zások történnek, mindig vissza-
vezethetők a családi történetekre, 
az előzőleg megélt élettörténetek-
re. „Nagyon ritka az az eset, hogy 
tényleg odafi gyelnek egy gyerekre, 
nemcsak a teljesítményt várják el 
tőle, hanem el is beszélgetnek vele, 
támogatják, és az mégis bekerül-
jön egy zaklatásos történetbe. Van 
ilyen, de ritka. Az az általános, hogy 
mindenki siet, folyamatos az ideges-
ség, felgyűl a stressz, és a diák az 
iskolában vezeti le. Természetesen 
meghatározó szerepe van a médi-
ának is, és az, hogy folyamatosan 
laptopok előtt, telefonokkal ülnek 
a gyerekek, nem tesz jót, olyan tar-
talmat is meg tudnak nézni már na-
gyon zsenge kortól, amit nem volna 
szabad, amit életkorukból kifolyó-
lag nem érthetnek, nem tudják fel-
dolgozni” – hangsúlyozza a nevelési 
központ vezetője. 
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A bullying, azaz a bántalmazás 

minden formája jelen van, 

a rágalmazástól a kiközösítésig, 

a szóbeli erőszaktól a fizikai 

bántalmazásig

▴  K É P Ü N K I L L U S Z T R ÁC I Ó.
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• Késelés egy iskolai gólyabál után, többnapos kezelésre szoruló diák, akit tanára 
vert meg, bokszerrel megsebesített tanár – több iskolai bántalmazástól volt hangos 
a sajtó az elmúlt hetekben. Mindezek miatt már az oktatási minisztérium is aggó-
dik, és kampányt indít az iskolai erőszak visszaszorítása érdekében. A megkérde-
zett szakember szerint is nőtt a bántalmazásos esetek száma az utóbbi egy-két 
évben: szinte nincs olyan iskola, ahol ne történt volna valami.




